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درجة ممارسة الاستشارة والعمل الجماعي ضمن فريق العمل متعدد التخصصات في 

 المدارس الابتدائية المُلحق بها برنامج صعوبات التعلم بجدة

 اعداد

 يمان أحمد عبد الله الحريـبيا

 اشراف

 ساما فؤاد خُميسّ. د

الجماعي ضمن فريق العمل متعدد تهدف الدراسة إلى الكشف عن درجة ممارسة الاستشارة والعمل  
برااق ةهااا ةراااامم صااعوةاف الااتعب  ةجاادة ولترقيااق داااداف الدراسااة . التخصصاااف فااي الماادارد الاةتداميااة الم 
الأول يتضامن المعبومااف : استخدمف الةارثة الماهم الوصايي المساريو وقةقاف اساتةااة مكوااة مان جا دين

عةاارة لقيااد درجاة ( 21)ثلاثاة مرااوري يتضامن الأول الأوّلية لأعضاء فريق العمالو والثاااي يتكاون مان 
عةارة لقياد درجة ممارسة العمل الجماعيو دما الثالث فيتضمن ( 17)ممارسة الاستشارةو والثااي يتضمن 

وتكوّااف عيااة الدراساة ةاساتخدا  دسابو  . عةارة لقياد معوّقاف ممارسة الاستشارة والعمل الجماعي( 18)
معبمة صعوةاف تعب و ( 50)مرشدة قلاةيةو و ( 41)من القيادة المدرسيةو و ( 40): الرصر الشامل لبيماف

توصابف الاتاامم إلاى دنّ دعباى . دولياء دمور( 102)معبمة تعبي  عا و و ( 74: )وةالأسبو  العرضي لبيماف
ل درجة لممارسة الاستشارة كااف مان وجهاة ا ار المرشاداف القلاةياافو ةياماا دعباى درجاة لممارساة العما

الجماعي فكااف من وجهة ا ر القيادة المدرسيةو ودقل درجاة لممارساة الاستشاارة والعمال الجمااعي فكاااف 
وجود فروق ذاف دلالة إرصامية ةاين متوساق درجاة من وجهة ا ر معبماف صعوةاف التعب و ةالإضافة إلى 

الأخاارل لصااالف اليماااف  وةااين اليماااف( معبماااف صااعوةاف الااتعب و ودولياااء الأمااور)ممارسااة الاستشااارة ةااين 
فقاد د هارف الاتاامم وجاود فاروق ذاف دلالاة إرصاامية ةاين معبمااف : وفيما يخص العمل الجماعي. الأخرل

دوليااء )صعوةاف التعب  واليمااف الأخارل لصاالف اليمااف الأخارلو ووجاود فاروق ذاف دلالاة إرصاامية ةاين 
القياادة المدرسايةو )لصاالف ( معبمااف التعباي  العاا القيادة المدرسيةو والمرشداف القلاةيافو و)وةين ( الأمور

الأمر الذي يعكد دةر  معوّقاف ممارسة الاستشارة والعمال و (والمرشداف القلاةيافو ومعبماف التعبي  العا 
اادرة ةاارامم التاادري  عبااى دساابو   :الجماااعي واااي  يااادة الضاااوق الايسااية عبااى دعضاااء فريااق العماالو وا 

ضاارورة تااوفير ةاارامم : الدراسااة ةعاادد ماان التوصاايافو ماان دةر اااا وتوصااي. الاستشااارة والعماال الجماااعي
 .تقوير مهايةو وتوفير الدع  الإداري لتيعيل دسبو  الاستشارة والعمل الجماعي ةين دعضاء فريق العمل
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  The study aims to reveal the degree of consultation and collaboration within 

a multi-disciplinary team in primary schools that include learning difficulties 

programs in Jeddah. The researcher used the descriptive method. A questionnaire 

consisting of two parts was applied: the first part includes teamwork members’ 

personal and professional information, and the second part includes (21) items 

about teamwork practices of consultation, (17) items about teamwork practices of 

collaboration and (18) items about constraints of the practices of consultation and 

collaboration. The study sample consisted of (40) school leaders, (41) student 

counselors, (50) learning difficulties teachers, (74) general education teachers, and 

(102) parents. The findings reveal that the highest degree of consultation is from 

the student counselors’ point of view while collaboration is from the school 

leaders’ point of view. The lowest degree of consultation and collaboration is from 

the learning difficulties teachers’ point of view. The results also show that there are 

significant differences between (learning difficulties teachers and parents) and the 

other sample categories regarding consultation practices in favor of other sample 

categories. They also show that there are significant differences between learning 

difficulties teachers and the other sample categories regarding collaboration 

practices in favor of other sample categories. Additionally, there are significant 

differences between parents and (school leaders, student counselors, general 

education teachers) regarding collaboration practices in favor (school leaders, 

student counselors, general education teachers). These findings reflect the main 

constraint to the practices of consultation and collaboration, which is the increase 

of the psychological pressure on the teamwork members, and the scarcity of 

training programs for consultation and collaboration practices. The study 

recommends professional development program and administrative support to 

activate best practices in consultation and collaboration. 
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